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Na adventním věnci mi právě svítí dvě svíčky. Venku je zamrzlo a poletuje 
sníh. Dá se říci, že nastala ta pravá nálada. Do té se hodí pečení cukroví  
a popíjení voňavého punče. Krásná vánoční atmosféra se dostavila… �� 
Máte to také tak, že bez sněhu a mrazu o Vánocích vůbec nepřemýšlíte? 
Nemáte náladu na světélka, dekorace, obchody plné lidí, kteří již shání dárky 
a do toho hrají z reproduktorů vánoční koledy… To vše ještě umocněné 
pátou coronavirovou vlnou, kdy nikdo neví, co bude zítra dovoleno nebo 
zakázáno.  
My to tak měli s Martinem Fabiánem před první adventní nedělí. Tedy spíše 
Martin než já, neb já ho chudáka akorát úkolovala. Vysloveně se na mě 
nemračil ani nevrčel a trpělivě rozvěšoval světélka, která jsem si namyslela. 
Všimla jsem si však, že ho práce nebaví tak jako jindy a zeptala se, co se 
děje. Odpověděl mi, že mu ještě Vánoce nic neříkají, že není sníh, a tak ho 
to nebaví. Mě to překvapilo, protože jsem netušila, že to má někdo stejně 
jako já a navíc, že to účinkuje i na mužské ����. Naprosto jsem ho chápala. 
Pro mě to bez sněhu a vůně mrazu také není předvánoční čas. Ale kdyby 
nachumelilo třeba v půli října, tak jsem schopna začít péct cukroví a shánět 
stromeček…. 
Počasí nás však za zmrzlé prsty při výzdobě odměnilo a do rána nám napadla 
sněhová peřinka. Dá se říci, že ta pravá vánoční atmosféra letos začala 
opravdu o první adventní neděli. Nechuť zdobení byla okamžitě zapomenuta 
a dostavila se radost a hřejivý pocit, že se vše povedlo a udělalo radost lidem, 
kteří tu žijí.  
Tím bych chtěla Martinovi Fabiánovi a Olče Duškové moc poděkovat, že 
nám to udělali v obci krásné. Je mi líto, že vaše vyslovené přání zdobit 
Betlém a stromek v létě, abychom u toho nemrzli, nemohu splnit. ������� O to 
více si vážím Vaší práce a pomoci. 

Všem do obce přeji, aby Vás ta pravá 
vánoční atmosféra dostihla. Aby se 
maminkám vydařilo vánoční cukroví  
a další dobroty. Tatínci, aby vybrali ten 
nejkrásnější vánoční stromeček a děti 
měly rozzářené oči nad dárky. Abyste si 
společně užili spousty zimních 
radovánek. To vše k těmto dnům patří.  
Zima je podle mého nekrásnější  
a nejsrdečnější období v roce. Užijte si 
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ho plnými doušky a pokuste se tu vzájemnou lásku nabrat také do kapes a 
klobouků. Jistě se v příštím roce najdou dny, kdy do těch zásob rádi sáhnete. 
Krásný adventní čas přeje 
 

Gabriela Prýmusová - starostka 
 

Informace z obecního úřadu 
 

Změna poplatku za odpady   
Již v jarním čísle zpravodaje jsem avizovala změnu ve vyhlášce o místním 
poplatku za odkládání komunálního odpadu z nemovité věci. Od 1.1.2022 
vchází v platnost nová vyhláška se změnou ve výši poplatku a úpravou slev 
na poplatníka. 
Sazba poplatku je 600,- Kč a je splatná do 31.3.2022.  
Nově je nastaven systém slev dle čl.5 odst.3 vyhlášky takto: Úleva ve výši 

50% z celkové sazby poplatku se poskytuje osobě, které poplatková 
povinnost vznikla z důvodu přihlášení v obci, a která 

a) v příslušném kalendářním roce dovrší nejvýše 4 let věku, 
b) v příslušném kalendářním roce dovrší 75 a více let věku. 
V případě, že poplatník nesplní povinnost ohlásit údaj rozhodný pro 
osvobození nebo úlevu ve lhůtách stanovených touto vyhláškou nebo 
zákonem, nárok na osvobození nebo úlevu zaniká. 
Rozpis poplatků Vám bude doručen během měsíce ledna do vašich 
poštovních schránek. 
 
Návrh rozpočtu 2022 
Hospodaření roku 2021 ukončujeme v černých číslech. Do rozpočtové 
rezervy pro rok 2022 bude převedena částka cca 3 mil korun, předpokládáme 
také podobnou částku na bankovních účtech. 
Uspořené peníze z letošního roku zatím nejsou rozděleny do jednotlivých 
položek. Chtěli bychom je využít do realizace opravy vodovodu nebo opravy 
mateřské školy. V obou případech stále čekáme na stavební povolení. Proto 
je položka Kapitálových výdajů nižší než v jiných letech. 
Novou otázkou nyní je, zda se hrnout do poptávkového řízení na opravu MŠ 
po hlavě, když situace s dodávkami a cenami materiálů jsou velmi nejisté.  
Stále platí, že oprava vodovodu je pro nás prioritou. Na stavebním úřadě již 
máme zaplacený správní poplatek a doplňujeme vyžádané dokumenty. Jsme 
blízko k jeho vydání. 
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Doplnění dětského hřiště  
Na základě vašich podnětů se zastupitelé rozhodli doplnit nové dětské hřiště 

ještě o houpačky a kolotoč.  
Dále je u dětského hřiště instalována solární 
lavička se dvěma vstupy USB. Jedná se  
o společný projekt Dobrovolného svazku 
obcí Region Orlické hory. Obec na lavičku 
doplácela 2600,- Kč.  
Máme radost, že obě hřiště jsou často 
využívána a dětmi milována. Podle ohlasů se 
na kraba jezdí dívat děti z okolí, a to nejen  
z vesnic, ale také z měst. Naše hřiště je široko 
daleko ojedinělé a má úspěch. 
Teď si přejeme, aby nastala mrazivá zima  
a my mohli zkusit multifunkční hřiště zale-
dovat.  

 
Osvětlení autobusové zastávky v Sudíně 
V letošním roce jsme nechali zpracovat projekt na osvětlení cyklostezky, 
který má platné stavební povolení. Projektová cena z jara je 1,5 mil korun  
a neřeší osvětlení autobusové zastávky v Sudíně. Snažíme se sehnat dotační 
podporu na zvýšení bezpečnosti cyklostezky. 
Z výše uvedeného důvodu oprašujeme nápad rozsvítit zastávku pomocí 
solárního osvětlení. Chytrá řešení jsou v tuto chvíli podporována z různých 
zdrojů a my se budeme snažit v některém z nich uspět. V této oblasti je 
několik firem, které v tuto chvíli obcím nabízí své produkty. Pro nás je 
stěžejní, aby lampa v zimě vydržela svítit od setmění do rozbřesku. To závisí 
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na kapacitě baterií. Většina nabízených systémů nabízí letní svícení, které 
není tak náročné na velikost baterie. Lampa před půlnocí zhasne a další 
dobíjení začne až s rozedněním. Pro nás je důležité, aby zastávka byla v zimě 
osvětlena na ranní školní autobus. Rozdíl mezi letním a zimním svícení je 
samozřejmě v ceně. Věříme, že najdeme dodavatele, který bude schopen 
naše požadavky splnit.  
 
Cesta na Brtvě  
V letošním roce jsme dokončili skutečné zaměření místní komunikace  
na Brtvě a s tím spojené majetkové vypořádání. V novém roce si necháme 
připravit rozpočet pro její opravu. Před třemi lety byl odhad pro vyrovnání 
propadlé komunikace a nového povrchu od autobusové zastávky  
po kontejnery, úsek, jenž je v majetku obce, zhruba 1 milion korun.  
S dnešním vývojem cen to bude určitě více. Cesta by si důkladnější opravu 
zasloužila, proto je nutné vše nachystat a být připraveni na financování  
z jiných zdrojů. 
 
Stolní kalendář  
Již se stalo tradicí, že Míša Kratochvílová pro Vás každým rokem připravuje 
obecní stolní kalendář. 
Pro rok 2023 by ráda sestavila kalendář z vašich oblíbených fotografií. 
Mnoho z Vás fotí při procházkách okolo obce a posíláte nám fotografie na 
facebook. Pro výrobu kalendáře potřebujeme fotky ve vysokém rozlišení, 
proto posílání přes aplikace není vhodné, fotografie se zmenší. Pro tento účel 
zřizujeme novou emailovou adresu fotokalendar@bacetin.cz, kam nám vaše 
fotografie můžete zasílat. Pokud si nebudete přát být u fotografií jmenováni, 
váš požadavek splníme. Fotografie můžete posílat celý rok. Čím více, tím 
lépe. Co nepoužijeme v jednom roce, jako když najdeme v roce dalším!  
Dále se ptáme, zda byste měli zájem o nástěnný měsíční kalendář. Svůj názor 
anebo nápad na kalendář můžete zasílat na uvedený mail. 
 
Mobilní rozhlas 
Spustili jsme pro Vás službu Mobilní Rozhlas, díky které nyní budeme 
efektivně informovat přímo do Vašeho telefonu. Přihlaste se k odběru 
informací a už nezmeškáte důležité novinky a upozornění z naší samosprávy. 
Informace podle Vašich zájmů Vám budeme posílat e-mailem, SMS nebo 
jako zprávu do aplikace. Služba je zdarma! 
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Co přihlášení do Mobilního Rozhlasu přináší? 
• Upozornění na krizové události - výpadky energií, blížící se vichřice, 

dopravní uzavírky, varování před podomními prodejci, apod.   
• Pozvánky na kulturní a sportovní akce 
• Mobilní aplikaci samosprávy s užitečnými funkcemi  
 

V registračním procesu si sami můžete 
nastavit, jaké typy informací vás 
zajímají (př: kultura, majitelé zvířat). 
Doporučujeme vyplnit Vaše telefonní 
číslo a ulici, abychom Vás mohli rychle 
varovat v případě nečekaných událostí 
(př. havárie vody). Vaše údaje jsou  
v bezpečí a v souladu s GDPR.  
 

PŘIHLASTE SE K ODBĚRU 
INFORMACÍ ZDE: www.bacetin.cz , 
vlevo v záložce Mobilní rozhlas 
 

Registrovat se můžete také osobně přímo na 
našem úřadu - rádi vám pomůžeme. 
 

Oficiální aplikaci naší samosprávy - 
Mobilní Rozhlas si můžete stáhnout přímo 
na App Store nebo Google Play. Poté si stačí 
přidat naši Obec Bačetín a budete mít 
informace vždy po ruce. 
 
 
Výsadba ovocných stromů – Kuncova alej 
V úzké spolupráci s majiteli pozemků, rodinami Kuncových a Hubálkových, 
jsme se zapojili do projektu Výsadba ovocných stromů v Obci Bačetín – 
Kuncova alej. Podél obecní cesty směrem k Pařezové bude vysázeno celkem 
81 kusů ovocných stromů. Bude se jednat zejména o jabloně, ryngle  
a švestky. Nově vysazeny budou také třešně ze začátku aleje. Výsadba bude 
na pravé straně od obce. Proschlé a zlámané stromy budou odstraněny, stejně 
tak i šípky.  
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Projekt je 100% financován ze Státního fondu životního prostředí. Jen je 
nutné přispět prací a stromky si vysázet. 
Plánujeme jarní výsadbu a rádi bychom do této akce zapojili i Vás, místní, 
kteří alej využíváte ke svým procházkách. Jarní brigáda roku 2022 má tedy 
jasné téma… 
Až stromy zaplodí, budeme z nich moci ochutnávat všichni. 
 

 

Soutěž pro děti  
CBS Nakladatelství připravuje další 
krásný projekt, kterého chceme být 
součástí. Již jsme se zapojili do 
malované mapy Rychnovsko, které 
máme vyvěšeny v autobusových 
zastávkách. Chystaný nový projekt je 
cyklomapa Rychnovsko dětem. Bačetín 
se bude v této mapě prezentovat. 
Protože mapu malují děti dětem, budou 
součástí prezentace Bačetína tři 
obrázky malované našimi dětmi. 
Vhodnou ikonou pro naši obec je kaple 
sv. Kříže, Zvonička Celestina Matějů a dětské hřiště. Od profesionálního 
malíře pak bude v mapě zakreslena kaplička sv. Anny, mateřská škola  
a lavička sv. Václava.  Ale možná, když se řekne Bačetín, vidíte něco jiného, 
co naše oči nevidí. 

A tak vyhlašujeme soutěž pro naše děti 
do 18 let „Nakresli Bačetín“. Vítězné tři 
kresby se stanou součástí cyklomapy 
Rychnovsko. 
O vítězi rozhodne hlasování, které bude 
probíhat v místní knihovně 28.1.2022, 
kde budou všechny kresby vystaveny a 
následně použity pro další prezentaci 
obce. Každý z našich malířů bude 
odměněn malou cenou. 
 
 
 
 



 
 

 

9 

Podmínka účasti: 
• Bydliště nebo úzký vztah k Bačetínu (příbuzní, chalupáři, prázdniny, 
      tábor, atp.) 
• Obrázek namalovaný nejlépe barevně a na celý formát A4 
• Odevzdat nejpozději 24.1.2022 starostce 
• Věk do 18 let 
 
Shrnutí  
Úkolů je před námi mnoho a víme, že není vůbec samozřejmé vše zdárně 
realizovat. Se zastupiteli pro to však děláme maximum. Náš rozpočet je 
omezený a ceny neskutečně vysoké. Bez finanční pomoci různých dotačních 
programů nejsme schopni většinu plánovaných rekonstrukcí realizovat. Je po 
volbách a každým dnem se změní obsazení na ministerstvech. Je více než 
jasné, že se bude měnit také dotační politika, není však jasné, jakým směrem. 
Státní rozpočet je v ohromném deficitu a podle mého názoru se budou právě 
alokace národních dotačních titulů snižovat. V republice je okolo 6200 obcí 
a všichni řešíme totožné problémy s opravami vodovodů, škol, školek, 
místních komunikací, veřejného osvětlení… Výzvy jsou vypsané, ale zájem 
je vždy mnoho násobně vyšší, než je uvolněno finančních prostředků. My 
musíme být projektově připraveni, aby nás případné výzvy nezaskočili 
nepřipravené. Je to běh na dlouhou trať, ale my se nevzdáváme. 
 
Děkujeme Vám za podměty, které nám dáváte ke zlepšení, nebo nás 
upozorňujete na nedostatky. Ty se snažíme v nejkratší možné době 
odstraňovat. Nezapomeňte, že pokud se chcete něco dozvědět o dění v obci 
není nic jednoduššího než se přijít zeptat přímo nás. 

Gabriela Prýmusová 
 
Příspěvkové organizace 

 

JSDH a SDH Bačetín 
Jak funguje jednotka v naší obci? Spousta lidí ani neví, že jednotka SDH  
a samotné SDH jsou dva různé subjekty. Jednotku zřizuje samotná obec.  
V každém městě nebo obci je zřízena jednotka SDH. Pokud tak není, má 
obec smlouvu s jinou jednotkou. Jednotky jsou nadále rozděleny do kategorií 
JPO. Ta naše je zařazena do JPO V a tudíž jsou naše zásahy prováděny pouze 
na katastru obce, pokud krajské operační středisko neurčí jinak. V letošním 
roce nás KOPIS vyslal už ke třem událostem. Jedna byla v létě, když  
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nad Bačetínem hořelo pole. Druhý zásah proběhl při požáru motorového 
prostoru osobního automobilu. A u zatím posledního výjezdu šlo o spadlý 
strom na komunikaci. Při vyhlášení poplachu se automaticky spustí siréna  
a zároveň všem členům JSDH přijdou SMS zprávy, v kterých je popsán typ 
zásahu. Tímto patří velké díky starostce a celému zastupitelstvu za finanční 
obnos, který nám pomáhá dál jednotku vybavovat a zlepšovat práci při těchto 
událostech.  

Samotné SDH je spolek, který 
má svůj výbor, a dokonce má 
i své IČ. Pořádá kulturní akce  
a pracuje s mládeží. Bohužel  
v této nelehké době musí být 
spoustu kulturních akcí zrušeno. 
Což začíná být velký problém, 
protože si lidé odvykli a už těžko 
se nám daří něco opět plánovat. 
V práci s mládeží to je ještě horší, 
dětí je buď málo anebo nám 
neplní věkový průměr družstev. 

Doufám, že tyto špatné časy přečkáme ve zdraví a budeme moci zase posedět 
u něčeho dobrého a užívat si zábavu naplno. Přeji všem nejen za sebe, ale  
za celé SDH a JSDH klidné Vánoce a hodně zdraví a štěstí do nového roku 
2022. 

Michael Stodůlka 
Starosta SDH Bačetín 
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Zamyšlení nejen nad školkovými radostmi  
Nebudu zde tentokrát vyjmenovávat, co vše jsme s dětmi stihly. Advent si 
zaslouží víc. Nebo spíše pohled z jiné perspektivy. Z perspektivy 
výjimečných maličkostí. Jsem moc ráda (a rozhodně nejsem sama), že jsme 
mohly po roce znovu přivítat „naši“ Simču Pátkovou opět v roli školního 
asistenta i s částečným úvazkem učitelky. Naše hladina pozitivního naladění 
tak stoupla zase o kus výš. Další podstatnou změnou v pracovním týmu je 

obměna ve funkci školnice a vedoucí školní 
jídelny. Opustila nás Olča Dušková, která 
působila ve školce od roku 2016. Tímto jí 
velice děkuji za její pracovní nasazení  
a za všechny ze srdce přeji mnoho 
spokojenosti a úspěchů v jejím vysněném 
zaměstnání. Na uvedené pracovní pozice 
nastoupila Vám i nám dobře známá paní 
Monika Stodůlková a já jsem tomu moc ráda.  
Radost mi působí mnoho všedních drobností. 
S postupem času si uvědomuji do větší 
hloubky, jak podstatná je pro mne a myslím 
pro každého člověka skutečnost, že ho práce 
baví, uspokojuje a vidí v ní smysl. Také mě 

těší, že v obecním klimatu panuje vstřícnost. Za mnohé mohu zmínit 
neustálou otevřenost paní Hofmanové k návštěvě našich dětí a umožnění 
krmení králíků a koz, což činí s takovým 
nadšením. Děti mají výhodu prakticky denně se 
setkávat s koňmi, s trochou nadsázky můžeme 
říci, ať vyrazíme jakýmkoli směrem, tato 
ušlechtilá zvířata potkáme. A aby zvířat nebylo 
málo, tak nám nějakým řízením do 
bezprostřední blízkosti školky přibyly hned dvě 
králíkárny. O obyvatele jedné z nich se mohou 
(a již tak s velkým zápalem činí) starat i naše 
děti. Čím déle tu působím, tím více objevuji 
krásy okolí Bačetína. K mým nemalým 
radostem patří i opakovaně prožívaná 
skutečnost, že mám neobvykle kreativní tým, 
který mě neustále překvapuje nápady a 
možnostmi, jež mohu jenom vítat a chválit. Díky, holky! 
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Přeji Vám všem pohodový advent s malými i velkými všednodenními 
radostmi a co nejvřeleji prožité Vánoce se svými blízkými! 
 

Eva Kleinerová 
Ředitelka MŠ 

 
Boženčina zlatá knihovna Bačetín 
Všude skloňovaný covid-19 se podepsal i na provozu knihoven nejen malých 
místních na vsi, ale i ve městech. Přesto všechno velice děkuji Vám všem 
stávajícím věrným i mnohým novým čtenářům, že jste zůstali věrní naší 
knihovně v Bačetíně.  
Otevřeno je každý čtvrtek od 16.30 – 19.30, bez změny v letním či zimním 
čase. A protože čas je komodita vzácná, chápu, že leckomu nemusí daná 
doba vyhovovat. Stálí návštěvníci již vědí a ostatní mohu ujistit, že pokud 
potřebujete a chcete přijít jindy, stačí napsat na facebookové stránky 
knihovny, případně SMS nebo volat (774 962 816) a domluvíme se spolu  
na vhodném čase jiný den.  
Protože kniha je přítel a těch není nikdy dost, budu se těšit na Vaši návštěvu. 
 

  Jana Fabiánová 
 

Z historie obce… 
 

Voda základ života  
Myslím, že můžeme dát za pravdu názoru, že existence lidské společnosti 
závisela a závisí mimo jiné na dostatku či nedostatku vody a voda je jednou 
ze základních podmínek života na naší zemi. Už v dávné minulosti existoval 
problém, který přetrvává do současnosti, se správným hospodařením s vodou 
k prospěchu všeho živého. 
Jedním z opatření bylo již v dávné minulosti zakládání nádrží a rybníků, 
kterým se zabývali lidé už v nejstarších civilizacích v Egyptě, Číně, Indii aj. 
V Českých zemích existuje první písemná zmínka o rybnících kolem roku 
1115, další pak za vlády Přemysla Otakara I. Rozvoj rybníkářství významně 
podporoval panovník Karel IV., který dal mimo jiné vystavět Dokerský 
rybník, dnes označený jako Máchovo jezero. Ve svém výnosu z r. 1350 uvedl 
takto: “Všem stavům i městům nařízení dávám pilně rybníky stavěti, jednak 
aby bylo postaráno o hojnost ryb pro potravu lidu, dále pak, aby voda  
z bahnisek a močálů v nich mohla se shromažďovati, za účinku slunce  
a teplých větrů se odpařovati a jako vodní pára na okolní rostlinstvo pak 
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působiti”. Velký rozvoj výstavby rybníků pak nastal zejména v druhé 
polovině 16. století, zvláště na Třeboňsku. V té době v Českých zemích 
zaujímala plocha nádrží rozlohu až 180.000 ha. Nádrže nesloužily jenom  
pro chov ryb, ale také například k provozu mlýnů, pil, hamrů jako voda 
užitková, k obstarání vody pitné a také mnohdy jako ochrana proti povodním. 
V dalších letech se střídala období rozvoje i úpadku i rušením rybníků, např. 
v období válek nebo např. po zrušení nevolnictví v roce 1781, kdy mezi 
bývalými nevolníky nastal “hlad” po půdě a na plochách vypuštěných 
rybníků se pozemky rozdělovaly pro zemědělské hospodaření. Snížení počtu 
rybníků také nastalo vlivem pěstování nových plodin, např. cukrové řepy, 
kdy vysušení dna rybníků bylo považováno za příznivé pro pěstování 
cukrovky. Podpora nebo naopak útlum či zájem o výstavbu nádrží pak 
přetrval až do současnosti. 
Hospodaření s vodou v krajině bylo mnohdy pod vlivem politickým  
i jednostrannou snahou o největší objem výroby. Toto se projevilo i v druhé 
polovině 20.století při velkoplošném hospodaření. Rozměry neúměrně 
velkých pozemků bez jejich účelného přerušení, s ohledem na vodu v krajině, 
ale i jejím dalším potřebám, které vytvářejí krajinný ráz, přetrvávají  
do dnešních dnů. Hospodaření s vodou, její účelné zadržování v krajině, bude 
v budoucnu jedním ze zásadních úkolů, které bude nutno řešit. 
Podívejme se ale na naše nejbližší okolí, což je naše obec, tj. Bačetín a Sudín. 
Jak to bylo v dávné minulosti s rybníky a nádržemi v naší obci lze podrobněji 
zjistit velmi obtížně, dokumenty k tomu nejsou příliš známy. Je ale možné 
nahlédnout do mladší doby, do historických map např. při I. a II. vojenském 
mapování z let 1836 až 1852. Z tohoto zjistíme, že současný počet rybníků 
v naší obci se s přirovnáním k těmto mapám příliš nelišil od uvedeného 
období. Např. rybník u školy v Bačetíně a návesní rybník v Sudíně existoval 
již v tomto historickém období. V posledních cca 50 až 60-ti letech došlo pak 
k rušení malých rybníčků v krajině v rámci zcelování pozemků 
velkoplošného hospodaření. 
V tomto období, po dnešní dny, nastal v naší obci také určitý vývoj.  
V polovině 60. let 20.století byla provedena obnova rybníku Pařezová. Ten 
fungoval do doby velké povodně v roce 1998, kdy byla hráz kolem výpusti 
poničena, rybník pak zanesen sedimentem. Poté se vystřídalo několik 
majitelů, zpracována byla projektová dokumentace na jeho opravu  
a odbahnění. Přislíbena byla značná dotace na realizaci, avšak tehdejší 
vlastník nebyl schopen ani za těchto podmínek akci realizovat  
a dofinancovat. V letech 2009 až 2010 byla úspěšně realizována akce pod 
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Bačetínem. V rámci revitalizace úseku Bačetínského potoka byla řízena 
soustava rybníků a souvisejících samostatných tůní. Rovněž se provedla 
úprava toku s obnovou meandrů, výsadba smíšeného porostu a ponechání 
vyčleněného pásu pozemků podél toku přirozenému vývoji s předpokladem 
jen malého doplňujícího zásahu do vyčleněné přírodní lokality. V roce 2018 
byla provedena oprava a odbahnění rybníku v Bačetíně u školy, s opravou 
hráze, svahů rybníka a výpustných objektů. Akce byla realizována obcí, 
finančně dotována z dotačního programu Ministerstva zemědělství. V cca 
80tých letech došlo k odbahnění dolního rybníku v Bačetíne, dnes cca proti 
Fabiánovým. V posledních desetiletích pak rovněž k menším opravám 
rybníčků v obci ve vlastnictví fyzických osob. 
V Sudíně v době přelomu 50. a 60. let bylo provedeno odbahnění návesního 
rybníku. Následně pak po dalších několika desítkách let k opravě  
a odbahnění stejného rybníku v roce 2006, v rámci akce obce. Došlo rovněž 
ke zřízení menších rybníčků pod Sudínem soukromým majitelem a ke zřízení 
drobné vodní nádržky pod silnicí u Pažourků. 
Je jisté, že i nadále bude hospodaření s vodou velkou výzvou pro další roky. 
Toto např. formou zřízení či opravou malých vodních nádrží. Rovněž  
i způsobem hospodaření na zemědělské půdě, zřizováním zařízení  
pro vsakování vody do půdy v místech k tomu vhodných. Toto při ponechání 
nadále potřebných, /kritizovaných/ drenážních systémech odvodnění  
v místech potřebných k hospodaření na   zemědělských pozemcích, aby  
v jiných vhodných níže položených místech se voda opět jinými opatřeními 
zachytila a nebyla neúčelně odvedena do nenávratna. 
V současné době je dána i legislativní podpora k provádění mnohých 
takovýchto opatření. Existuje dotační titul Ministerstva zemědělství  
k podpoře zřizování a opravy malých vodních nádrž i revitalizaci drobných 
toků ve vlastnictví obcí. Vypisována je rovněž Královéhradeckým krajem 
podpora formou nemalé dotace na projektovou dokumentaci i realizaci akcí 
obnovy a zřízení rybníků i ve vlastnictví fyzických osob. 
Jak se vše bude vyvíjet v dalších letech lze dnes obtížně odhadnout. Je mnoho 
vážných problémů k řešení, svět se mění, a to mnohdy rychle. Hospodaření 
s vodou bude ale čím dál více strategickou prioritou pro život na této zemi. 
A tak věřme, že se mnohé posune k lepšímu a nebuďme pesimisty. Hodně 
zdraví všem. 
 

Zdeněk Šlitr 
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Rybník v Bačetíně u školy, po opravě v r. 2018 

Rybník v Sudíně po opravě v roce 2006 
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Orlickohorské sváteční kroje pod lupou 
Již uplynula delší doba od sepsání posledního článku o našich krojích.  
A vlastně ještě nebylo detailně popsáno, jak vypadají. 
Po získaných zkušenostech se na celou problematiku podívám trochu jinak. 
Naznačím, jak si postupně celý kroj opatřit. 
Pokusím se odlišit rozdíly mezi kostýmem a krojem.  
Kroj je lidové oblečení, které se postupně vytvářelo a mělo na něj vliv mnoho 
podmětů. Krajina ve které člověk žil, majetkové poměry nositele, doba  
ve které se kroj nosil a řada dalších věcí. Na rozdíl od kostýmu, který je 
uměle vytvořen a má spíše evokovat dojem, že se o kroj jedná. 
V článku se také pokusím vyzdvihovat řemeslnou náročnost, autentičnost, 
jelikož tyto vlastnosti sváteční kroj odlišují nejen od „každodenního lidového 
oblečení“, ale především od svérázu (svéráz je styl, kdy se určité prvky  
z krojů přenášejí do běžného, městského oblečení). 
Nejprve odpovím na otázku, jaký je rozdíl mezi východočeským  
a Orlickohorským krojem? Při vytváření Orlickohorského kroje jsme 
vycházeli z představ o podobě Východočeského svátečního lidového kroje  
v jeho ranější podobě. Tedy v rozmezí v letech 1780–1830. V rámci našeho 
spolku jsme vyvinuli velkou snahu pro pochopení pohnutek vedoucích  
ke vzniku kroje a problémů, které museli předci překonávat při samotné 
výrobě. Zkoumali jsme příčiny, způsob a vývojové směry. Východočeský 
kroj vlastně ani nevnímám jako konkrétní věc. Jsou to pro mě spíše jakési 
mantinely (střih a základní podoba jednotlivých komponent), kterých je 
potřeba se držet pro zachování autentičnosti. Jsou to nejviditelnější detaily, 
které odlišují náš kroj od ostatních regionů České republiky. Orlickohorský 
kroj pak nese sjednocující prvky našeho mikroregionu, komunity. Dalo by 
se říci, že oproti východočeskému kroji právě tyto „drobnosti“, dělají náš 
kroj skutečně živým. 
Kroj jsme postupem času začali vnímat především jako nositele vrcholně 
řemeslně-technologické lidové tradice. Jsme přesvědčeni o tom, že sváteční 
oděv nevyráběli žádní neumětelové, ale nejšikovnější lidé v okolí s důrazem 
na „lokálno“ a přispěním všemožně dostupných místních řemesel. Proto 
musí každá součást kroje dokonale sedět, být příjemná na nošení a zároveň 
autenticky zkrášlená. 
Následný společensko-kulturní efekt asi může kvalitní kroj přinést. Ovšem 
pozor, my rozhodně střízliví nezpíváme ani netančíme! V krojích žijeme, 
užíváme si každodenní výjimečné okamžiky a naše kroje tyto krásné chvíle 
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umocňují. Nejsme folklórní soubor udržující „snad něco zanikajícího“. Naše 
kroje jsou součástí našich životů. 
„Krásy“ kroje, které podtrhují jeho výjimečnost. 

a) vnější (to co je viditelné) 
b) vnitřní (řemeslná kvalita) 
c) emocionální (vztah majitele k „nepodstatným“ maličkostem, či 

odlišnostem) 
Kroj symbolizuje šetrné souznění člověka s prostředím, ve kterém žije. Je  
v něm otisknuta jeho láska k blízkým lidem, okolní přírodě i věcem 
nadpřirozeným či duchovním. V minulosti bylo velice náročné sehnat 
kvalitní polotovary, ani dnes to není snazší. Z toho plyne důležitá poučka. 
Na kroji by se měl nalézat pouze kvalitní a pouze přírodní materiál! 
 

Přináší to pak tyto pozitivní efekty: 
a) pouze z kvalitního materiálu, lze vytvořit kvalitní kroj 
b) těžko dostupný a drahý polotovar nenecháte zničit špatnou prací 

kdejakého „řemeslníka“ 
c) z kvalitních polotovarů bude řemeslníkovi činit radost tvořit, což se 

projeví na výsledku 
Také se musím zmínit o tématu výšivek, které jsou vyšity strojově.   
Na takovou výšivku se nedívám skrze prsty, je-li provedena autenticky. 
Když to myslí člověk se svým krojem opravdu vážně, automaticky začne 
sám postupem času uvažovat a přát si pouze ručně vyrobený kroj, který má 
skutečnou duši. Ovšem takovéto přání znamená změnu ceny kroje  
z desetitisíců na sto tisíce korun. Také výrobní čas se prodlouží z měsíců  
na roky. Myslím, že kdyby naši předci tyto možnosti měli, pro zdobení 
běžnějšího oblečení by tuto technologii bez váhání využili. Ovšem 
průmyslová výšivka nedokáže plnohodnotně nahradit všechny styly zdobení 
a nesmí se používat tam kam nepatří! V tom vidím zásadní problém dneška. 
Není možné nahrazovat krumplování, specifické stehy atd., strojovou 
výšivkou! Také je třeba rozlišovat klasický vyšívací stroj, od automatu. 
Při focení fotek pro tento článek nám vznikla zajímavá situace. Původní 
snahou bylo naznačit jak mají vypadat správné a jak dočasné součásti kroje, 
než si pořídíte ty opravdu autentické. Ale vzešlo z toho uvědomění si, proč 
vlastně vznikla touha po kvalitních krojích. Mnoho lidí dneska klidně 
oblékne věci, které vypadají staře, připomínají součásti krojů, nebo jsou to 
nekvalitní součásti krojů. Beru to jako smutný fakt, dědictví 20. století,  
ve kterém u nás proběhlo vykořenění z tradic nejen krojových… Použitá 
fotodokumentace se snaží i na tento kontrast poukázat. Proto budou někdy 
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přiloženy nejen fotky kroje, ale i méně kvalitních náhrad. Teprve při samot-
ném focení v kontrastu s krásným krojem mě došlo, proč jsme se necítili 
dobře v náhražkách, které jsme používali dříve pro účely historického 
lyžování. Konečně jsem pochopil vlastní touhu po autentickém kroji, která 
nás na této cestě poháněla. Snad vás pobaví i atmosféra samotných fotek, 
nejsme modelky, snažili jsme se co to šlo, aby byl kladen důraz na oděv, 
nikoliv lidské tělo???? 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Mužský kroj 
Z čeho se tedy náš kroj skládá? Popíši to v pořadí, v jakém se domnívám, že 
je dobré si komponenty kroje postupně pořizovat: 
 

1) Klobouk 
Jedná se o černý plstěný, případně kožený širák. Zdobíme ho černým 
provázkem, kytičkou ovsa a černým kohoutím perem. Z úcty a na počest 
našich předků, viz. předchozí článek. Další individuální ozdoby jsou možné, 
většinou zdůrazňují mimořádnou příležitost, roční období a tak podobně. 
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2) Košile 
Bílá s širokými nabranými rukávy, ušita z kvalitního jemného plátna. Má 
vyšíváním zdoben široký límeček a rukávy. Osazena je perleťovými 
knoflíčky. Oproti jiným regionům se u nás škrobí jen opravdu jemně. 

 

 
3) Šátek 
Může se zdát jako prkotina, opak 
je však pravdou. V první fázi si 
pořiďte nějaký obyčejný šátek. 
Ale časem zjistíte, že právě šátek 
je jeden z nedůležitějších prvků, 
prohlubující Váš emocionální 
vztah ke kroji.  Ideální je mít 
šátek památeční, darovaný, nebo 
pořízený při výjimečné události. 
Navíc má šátek podobnou funkci 
jako v moderní době kravata. Umožňuje určitou formu individuální rebelie 
či kreativity. 
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4) Vesta 
Musí být vyrobena z kvalitního sukna 
tmavších barev (černá, hnědá, zelená, 
modrá, červená), knoflíky z bílého či 
žlutého kovu. Je zdobena „chudší“ 
ornamentální výšivkou a květinovou 
výšivkou na zádech. Knoflíky hladké 
„stříbrné či zlaté“ blimburáky. Potud 
spíše obecná definice. Ve vestách 
máme lněnou podšívku. Co se týká 
výšivky, nepodařilo se nám nalézt 
jednotný vzor pro náš region. Proto, 
jsme jej nakombinovali z dostupných 
předloh a poté dotvořili vlastní námět. 
Tím pádem máme k takovému dílu 
osobní vztah. Zpětně musím přiznat, 
že rozmanitost a osobitost je více 
autentická než uniformita, ke které 
jsme měli i my na začátku sklon. 
Autentická rozmanitost je však během 
na dlouho trať, to nás doufejme teprve 
čeká. Nějak jsme začít museli a do budoucna ten kdo bude pracovat  
na ručních výšivkách, snad přinese více individuální rozmanitosti. Střih 
vesty doporučuji krátký, aby nezakrývala opasek. Na začátku při zkouškách 
si volíte, jestli budete nosit vestu zapnutou či nikoliv! Tak se pak nedivte, že 
Vám v druhé pozici dokonale nesedí. Do vesty doporučuji zakomponovat 
dvě náprsní kapsy, je to praktické. Někde se nosily vesty do pasu a opasky 
se zapínaly přes zapnutou vestu. 
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5) Ponožky 
Bílé vlněné podkolenky. Asi netřeba 
více rozepisovat… Snad jen osobní 
poznatek s krojem. Fráze „frajeřina 
zebe“ mě nedává moc smysl od doby 
co kroj nosím. Spíš je mě v kroji 
často docela teplo. Je to asi taky 
proto, že dřív se chodilo především 
bos, boty se šetřily a obuly se až před 
branami měst. Proto ponožky a boty 
vlastně patří spíše k zimní výbavě. 
 
6) Provizorní kalhoty 

V případě, že ve finále plánujete mít jako 
součást kroje i opasek vyšívaný pavím 
brkem, pak je jasné, že Váš kroj ponese 
odkaz vyššího selského stavu. V tomto 
případě se dle mého nedá diskutovat  
o látkových kalhotách a potřebujete 
kožené! Opravdu kvalitní a zároveň 
skutečně autentické kalhoty jsou však 
vcelku náročný oříšek. Doručuji v první 
fázi pořízení cenově co možná nejlevnější 
imitace krojových kalhot. Zajděte do 
sekáče, kupte kalhoty, které Vám sedí  
a mají rozumnou barvu. Pak někoho 
přemluvte ať vám to zkrátí pod kolena  
a nějak hezky nohavice zakončí přezkou  
s knoflíkem. Opravdovým kalhotám se 
budu věnovat dále. 
 

7) Vlněné návleky 
Jedná se o součást kroje, která se nám do výbavy vloudila spontánně, avšak 
velice rychle zdomácněla. Vychází z prvotního účelu pořízení našich krojů, 
sváteční historicko - lyžařské oblečení. První boty, které jsme k 
nedokončeným krojům oblékali, byly kožené lyžáky. Když zkombinujete 
lyžáky, krátké kalhoty, sníh a mráz, je jasné, že něco chybí. Nechali jsme 
tedy uplést návleky z čisté vlny. Velice se osvědčily, jsou hezké, ke kroji se 
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hodí a dokreslují jeho horský původ. Další výhodou 
je, že velice dobře zamaskují neoriginální boty. Až 
později jsme zjistili, že návleky bývají v různých 
horských regionech Evropy součástí tradičního 
oblečení a je tak pravděpodobné, že se něco 
podobného nosilo i u nás. 
 
8) Boty 
K většině krojů napříč republikou se oblékají 
všemožné variace na kožené vojenské holínky 
„uherky“. Jelikož my vycházeli z raného období, 

zvolili jsme "ohrnovačky", vysoké měkké kožené boty. Zalíbila se nám 
možnost ohrnout boty nad kolena a tím chránit nohu při průchodu v závějích. 
Také nás inspirovalo to, že je mají obléknuté sochy na náměstí v Dobrušce  
i Novém Městě nad Metují. Tento druh boty vychází z jezdectví. Většina 
zakázek bývá vybavována  
s hladkou podrážkou, ovšem 
to pro náš účel není úplně 
vhodné. Chodíme po horách, 
sportujeme, proto jsme je 
nechaly podrazit pořádným 
traktorem. Zpětně musím 
říct, že takto koncipovaná 
bota byla opravdu vynikající 
volba. Boty to jsou příjemné 
a pohodlné nejen při chůzi, 
ale například i při řízení auta. Pro letní období plánujeme vytvořit nějaké 
kožené sandály na bosou nohu. Při pořizování kroje jsem měl možnost 

poznat mnoho řemeslníků  
z různých oborů. Byli mezi 
nimi lepší i horší. Ale jednoho 
si dovolím zmínit pro mimo-
řádně kvalitní práci. Neznám 
lepšího ševce, než je pan Hýža 
ze Zlína. Jeho boty jsou to 
nejlépe padnoucí, nejpříjem-
nější, co jsem kdy měl  
na noze obuté. 
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9) Kabát 
Rozhodně patří ke sváteční 
výbavě. Dříve takovýto 
kabát neměl každý, býval 
třeba jen jeden na celou 
vesnici a půjčoval se pro 
mimořádné účely.  Máme 
ho vyrobený z kvalitního 
černého sukna. Má lněnou 
podšívku a samozřejmě 
stojatý límeček. Dlouhý je 
pod kolena, malinko 
překrývá boty, aby do nich nepršelo. Na zádech je opatřen rozparkem zhruba 
do pasu, kvůli jízdě na koni. Široké lemy na rukávech zároveň slouží jako 
kapsa na dopisy, či dokumenty. Límeček, manžety na rukávech a kapsách 
jsou zdobeny výšivkou. Součástí kabátu je také vyšívaný proužek sloužící 
jako přezka kabátu u krku, aby jej bylo možné nosit jen přehozený přes 
ramena, když je teplo. Kabát má čtyři kapsy, dvě náprsní a dvě vnější. 
Knoflíky jsou stejně jako u vesty hladké „stříbrné či zlaté“ blimburáky. 

 
10) Opasek 
Je šperkem pánského kroje. Symbolizuje společenský statut a movitost 
majitele. Detailně jsem se o opasku zmiňoval v minulých článcích, tak nemá 
cenu se již opakovat. Sváteční kroj bez opasku jako by nebyl. Východočeský 
opasek je široký, kožený, s kapsou na cennosti, zdobený ornamenty 
vyrobenými z pavího brku, pergamenu, nebo kovu a měl by být zakončený 
zdobeným darmovisem. V případě, že jste se s Vaším krojem dopracovali až 
do této části, rozhodně neuvažujte o nějakém levném a rychlém řešení. 
Neexistuje! Náhražky jsou dobré maximálně pro divadlo. Je-li pro Vás kroj 
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opravdu srdeční záležitostí, nezbývá 
než obětovat pro jeho pořízení veliké 
množství času a peněz. Takový 
opasek Vás však rozhodně přežije! 
Doporučuji se alespoň částečně 
podílet na jeho výrobě a opravdu 
puntičkářsky hlídat kvalitu výšivky 
v případě, že si jeho výrobu zadáte. 
Když si ho budete vyrábět sami, 
počítejte s tím, že nějaký ten zimní 
večer na to padne, ne-li několik 
zim…  Díky tomu však získáte  
k Vašemu kroji opravdu hluboký 
vztah. Pozor, důvodem, proč jsem si 
nakonec opasek sám vyráběl byl 
vlastně prostý, smutný. Je zde 
několik současných řemeslníků 
deklarujících že to umí, ale s kvalitní 
prací jsem se moc nesetkal, tak mějte 
oči otevřené ať nenaletíte! 

 
Pávy chovám, mám ta zvířata rád, snad se to trošku 
odráží i v mé tvorbě… 
 
11) Kalhoty 
Pořízení kvalitních kalhot sice není tak náročné jako 
pořízení opasku, ale doporučuji se tím zabývat teprve 
až když vlastníte opasek. Nastane přirozený názorový 
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vývoj a nevyhodíte peníze za něco, co by Vás později netěšilo. Jakmile 
začnete nosit kožený opasek, zamilujete si pohodlný materiál. K opasku 
vyšívanému pavím brkem dle mého kalhoty vyrobené z plátna, dyftýnu atd., 
vůbec nepatří! Hlavním nositelem těchto opasků byl vyšší selský stav, 
sedláci, případně formani. Forman by dlouhou cestu za deště v látkových 

kalhotách šeredně odstonal. 
Dokonce v dnešní době se 
kožené oblečení u lidí, kteří 
pracují s koňmi stále vysky-
tuje. Nenahraditelnost kůže 
zajisté potvrdí motorkáři či ti z 
nás, spadnuvší při jízdě na 
jasankách, na umělém sněhu. 
Při svém bádání jsem nikde 
zmínku o látkových kalhotách 
nezaznamenal. Většinou je 
zmiňováno, že za slavnost-ní 
jsou považovány světlé kožené 
kalhoty. Světlá kůže je ta, která 
není barevně ošetřena. Poté co 
se kalhoty obnosily, mořily se 
do tmavších odstínů.  Na 
kalhoty opravdu jemňoučké se 
používala kozinka, na odolné 
pak hovězí kůže. V Rakousku  
a Bavorsku, se ještě vyskytují 
kalhoty vyrobené z jelenice. 

Myslím, že oblíbenost tohoto materiálu pramení 
především ze strany výrobců. Honitby nebývaly  
ve vlastnictví zdejšího venkovského lidu. Tedy 
autentické kalhoty by měly být vyrobeny z kůže 
dostupné v našich vesnicích. V případě, že plánujete 
vlastnit oblečení „vesnické lůzy“, pak lze použít 
lněné plátno nebo dyftýn. Dlouhé jsou pod kolena. 
Opatřeny padacím mostem, bez nebo s chudší 
ozdobnou výšivkou. Nohavice stáhnutelné koženým 
řemínkem. Kalhoty mám upjatě celokožené včetně 
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kapes, bez látkové podšívky. Stehy jsou na vnitřní straně zesíleny proužkem 
kůže. Výšivku jsem si nakonec vytvářel sám, protože se mě nepodařilo 
sehnat nikoho, kdo by to byl ochotný realizovat hrubší nití… Rozdíl mezi 
kůží a dyftýnem je níže jasně patrný i na pouhém obrázku. 
 

 

 

HOVRCH z.s. (horolezci) při nedělní procházce… 
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Foto: Michal „Frdas“ Martínek 
Konzultace: Eva Tatoušková, David Blažek 
Fotomodels: Kozlík, Dája 

David Adamský                                      
 

Kultura 
 

Podzimní dobročinný bazárek zase potěšil  
Třídenní akce, kterou jsme opět mohli uspořádat v Pastoračním centru  
u kostela sv. Václava, se konala v termínu od 12. – 15. listopadu 2021. 
V pátek nanosili lidé mnoho věcí a darovali je charitě. Poté byly všechny 
tyto věci uspořádány, oceněny a rozloženy v pastoračním centru na prodej. 
Ceny byly stanoveny jako minimální s tím, že pokud někdo chtěl přispět 
více, bylo to s díky přijato na charitní činnost. Prodej se konal od soboty  
do pondělí v čase od 9 do 16 hod. Celkem bylo prodáno cca 9 560 ks věcí  
a utrženo 50 470 Kč.  
Spokojenost byla opět všech stranách – dárce hřálo u srdce, že mohou 
darovat, kupující měli radost, že za symbolické obnosy nakoupili věci pro ně 
užitečné, charita získala na svou činnost nezanedbatelnou částku, a ještě jsme 
z neprodaného zůstatku věcí darovali oblečení a vybavení potřebným. Asi 
100 pytlů s oblečením si ještě druhý den odvezla Diakonie Broumov, která 
oblečení roztřídí a účelně použije dál. Celou dobu byl počet kupujících 
omezen patnácti košíky a všichni museli v respirátorech dodržovat opatření. 
Děkujeme všem darující, kupujícím i dobrovolnicím a dobrovolníkům, kteří 
všichni společně přispěli k úspěchu akce. Peníze budou použity na provoz 
půjčovny a nákup dalších pomůcek a na sociální služby. 
Příští bazárek plánujeme uspořádat na jaře před Velikonocemi.  
Termín 25. – 28. března 2022. 
 
Adventní sbírka potravin se letos nekoná  
Vzhledem k tomu, že náš sklad potravin zásobovaný Potravinovou bankou 
Hradec Králové je letos velmi dobře zásoben základními potravinami, 
nebudeme letos pořádat tradiční velkou adventní potravinovou sbírku  
v Dobrušce. Pokud by někdo přeci chtěl darovat potraviny, tak prosím může, 
ale výlučně potraviny vánočního charakteru (kolekce, ořechy, kokos, 
čokoláda apod.), které zpestří vánoční stůl potřebných. Může tak učinit  
v provozní době potravinového skladu (ul. Fr. Kupky 325), tj. každou středu 
9-12 a 14-16 hodin. 



 
 

 

28 

 
Tříkrálová sbírka 2022 

 
 

Tříkrálová sbírka 
poselství lásky a 

požehnání, přání pokoje, 
štěstí, zdraví 

 
 

 
 

Na Dobrušsku po dvacátéprvé!!! 
 

 
I letos chtějí koledníci přinést do vašich domovů štěstí, zdraví, dlouhá léta, a 
především požehnání do roku 2022. Navzdory viru. Nemusíte se bát – zdraví 
Vás, jakožto našich příznivců, i koledníků je pro Charitu na prvním místě. 
Kdo by se bál otevřít, může přispět i jiným způsobem. 
Jsme připraveni koledovat s omezeným počtem skupinek podle aktuálně 
ochotných dobrovolníků, kteří se nám přihlásili. Koleda proběhne pouze v 
bezpečném odstupu a při dodržení pravidel. 
Protože ale určitě nenavštívíme všechny domovy, budete mít možnost 
přispět i do statických pokladniček, které budou umístěny do 16. ledna na 
dvanácti místech v Dobrušce. 
Hlavní koledovací den dětí bude v Dobrušce a všude, kde se koleduje v okolí 
sobota 8. ledna 2022.  
Věřte, že jen velmi neradi bychom koledovali pouze virtuálně, protože 
osobní setkávání je jedním z nejdůležitějších momentů sbírky. Pokud to jen 
trochu půjde, budeme se snažit nepřipravit dárce o zážitek z koledy ani z 
požehnání, které koledníci do domů přinášejí.  
Za celý charitní tým 

Ing. Jana Poláčková, Farní charita Dobruška 
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Bačetíňáček 2021 
Tento rok jsme si náš příměstský týdenní tábor nenechali vzít a přes všechny 
překážky jsme plni očekávání doufali, že si ho všichni moc užijeme.  
Pro letošní rok bylo ponecháno téma „Olympijské hry“. Zahájeny byly dne 
12. 7. 2021 s plným počtem …. dětí. Pro tento rok byla potřeba také fyzická 
zdatnost, která vyžadovala přípravu předem. Bez přípravy totiž ani sportovci 
nedosahují perfektních výsledků, a tak jsme si každý den zazpívali a zatančili 
na písničku „Do trenek.“ Děti frčí ve svém tempu neustále, ale u vedoucích 
nastal třetí den menší problém a byla potřeba pomoc od rodičů v podobě 
rychlých cukrů, také díky nim jsme tábor zvládli dotáhnout do konce a patří 
jim za to velký dík.  Pokud nevěříte, zkuste si dát doma „Do trenek“ desetkrát 
za sebou a uvěříte. Věříme, že děti Vám s tanečkem jistě rády pomohou. 

V jednom týdnu se nám vystřídala všechna roční období a různorodost 
disciplín byla rozmanitá. Spolupráce v týmech byla výborná a vždy se hrálo 
„fair play.“ Starší děti pomáhaly mladším a každý se podporoval. Disciplíny 
byly plánované tak, aby si každý našel to své a byl ku prospěchu celému 
týmu. Důležité pro nás bylo, aby si to každý užil a odnesl si skvělý zážitek  
z každého dne. Velký zážitek si děti určitě odnesly ze zimních olympijských 
her, kdy na střelnici při biatlonu foukal silný vítr a do toho sněžilo. Při této 
disciplíně, když venku bylo zrovna krásných 30 °C ve stínu, vedoucí 
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vyfasovali zimní čepice, šály, rukavice a vydali se na trať. O dětskou zábavu 
bylo tímto postaráno, přeci jen vidět Eskymáka v létě se povede málo komu. 
Ale co by člověk pro zábavu dětí neudělal. 
V letních olympijských hrách děti zjistily, jak vypadá takový triatlon. Zde si 
zaslouží velké poděkování nejstarší děti z každého oddílu, které se nebály  
a přeplavaly celý bačetínský rybník v plném nasazení. Aby každý věděl, co 
má dělat, dostal názornou ukázku od naší úžasné paní starostky a paní 
fotografky. Za odměnu si děti zapluly na velkém kruhu a ostatní potrénovaly 
svaly na rukou – přeci jen, přitáhnout celý tým na druhou stranu dá fušku. 
Poslední den byl ve znamení extrémních sportů. Pro děti byl připraven 
„Gladiator race.“ Zde musíme pochválit naše nejmladší děti, které se nebály 
a náročnou dráhu s mnoha překážkami se ctí zvládly – až na některé 
modelky, které se lekly vody s trochou písku. 

Doufáme, že v příštím roce se společně uvidíme na dalším táboře a svěříte 
nám zase Vaše poklady, se kterými si užíváme spousty legrace. Tímto ještě 
jednou moc děkujeme všem zúčastněným za úžasné zážitky, které by nebyly, 
kdyby do toho někdo šel jen na půl – to ale není náš případ! 
Takže, naši milí táborníci, „DO TRENEK“, ZDAR!                            

Erika Cigánková 
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Pivní festiválek 2021 
V sobotu 24.7. proběhl již 3. ročník Bačetínského pivního festivalu.  Hned 
ráno tyto slavnosti tradičně zahájil na novém víceúčelovém hřišti 
nohejbalový turnaj, kterého se zúčasnilo 8 týmů. Sportovci již během zápasů 
mohli zahánět žízeň výběrem z mnoha druhů místních a regionálních piv. 
Návštěvníci mohli ochutnat piva z 9 minipivovarů. Občerstvení bylo 
zajištěno a lidé si mohli pochutnat na domácí kýtě, grilované klobáse, 
zvěřinové kuchyni aj. a jako zákusek si mohli dát čerstvý trdelník, nebo 
domácí zákusky od místní pekařky. Zpestřením odpoledního programu  
pro návštěvníky byly vyhlídkové lety vrtulníkem od společnosti 
Podorlicko.net Nejčastěji se tak lidé proletěli nad krásným zámkem v Novém 
městě nad Metují, zámkem v Opočně nebo z výšky objevovali krásy 
Orlických hor. Proletět se mohly i děti, nejmladšímu účasníkovi bylo  
9 měsíců :) Pro děti zde byl připraven skákací hrad, řetízkový kolotoč a také 
střelnice. Prázdné nebylo ani nové dětské hřiště. Za dobrou zábavou  
na místní festival si udělalo výlet i mnoho cyklistů. Skvělou atmosféru večer 
přijela podpořit skupina Rocksorry a protože bylo krásné počasí, tančilo se 
až do ranních hodin. Celý den se nesl v duchu pohody a dobré nálady. Jako 
obvykle byli návštěvníci spokojení a všichni se těšíme na další ročník. 
V neděli 25.7 se uskutečnila mše s poutí od kapličky sv. Anny v Sudíně  
do kaple sv. Kříže v Bačetíně. 

Zuzana Kárníková 
 
Ochutnávka myslivecké kuchyně 
V srpnu tradičně proběhla ochutnávka myslivecké kuchyně. Jako vždy byly 
podávány pokrmy z nejběžnější zvěře našich lesů a to prasete divokého, 
srnce a jezevce. Vydalo se okolo 220 porcí z toho 180 v prvních třech 
obědových hodinách. Je to úctyhodný výkon na omezené možnosti Rotundy. 
Děkujeme za podporu této akce a těšíme se zase příští rok na viděnou. 
 
REPORTÁŽ ZE STEZKY ODVAHY 3.9.2021 
Očima dvou lidojedů, manželů Hádalíkových 
Vydrbali jsme hrnec, nabrousili porcovací nože, natrhali jsme byliny  
pro lepší trávení. Vidina plných talířů voňavých masitých pochoutek  
po dlouhých měsících půstu uváděla naše chuťové buňky doslova do extáze. 
Kvůli obavám z přejedení jsme si dokonce vyrobili speciální maso-metr, 
který nám měl pomoct roztřídit štědré porce bašty na jednotlivá jídla dne:  
Od přesnídávky po žranici. 
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3. září bylo pro pořádnou hostinu jako stvořené. V příjemném letním 
soumraku se na louce sešly roztodivné postavy z bujné, bláznivé fantazie 
Alenky v říši divů. Všechny jsme samozřejmě nejdříve očichali, jestli by 
některá z nich nebyla vhodná jako malý předkrm. Bohužel většina z nich ani 
jako pochoutka nevábila. Podivně páchla barvami a byla zavinuta  
do zvláštních, většinou nejedlých obalů. 
Po zvěčnění fotografickými přístroji se pestrá společnost rozprchla na určená 
stanoviště říše divů, na kterých figury lákaly mnoho příchozích návštěvníků 
do děje fantaskních pohádkových scén. 
Na útulnou mýtinku v lese jsme umístili obrovský hrnec s odvarem  
z levandule, velikou vařečku, přesný maso-metr a očekávali jsme příchod 
prvních soust. 
A že jich bylo! Někdy se hrnuli v tak velkých skupinách, že jsme měli starost, 
aby se nám do mrazáku vůbec vešly. Jenže když je Lidojed Hádalík podrobil 
očmuchání, testu tučnosti píchnutím do prstu, změření maso-metrem, 
případně omočení v levandulovém nálevu, ukázalo se, že ne všechny kusy 
jsou vhodné pro tepelnou úpravu a na mnohé návštěvníky byl maso-metr 
překvapivě(!) příliš krátký. 
Příchozím, kteří se vyhnuli ochutnání, 
jsme nabízeli křehké kostičky jejich 
zbaštěných předchůdců a smažili jsme 
jejich mozečky vypečenými 
hádankami, jako třeba: „Kolik židlí 
má noha? Kolik lidí žije v milionovém 
městě? Kde létají pečení holubi sami 
do huby?“ 
Těch několik neuvařených jedinců, 
kteří dosáhli cíle Stezky odvahy, se 
unaveně, snad spokojeně, ale jistě 
hladově vrhli na špekáčky a zalévali je 
pivkem. 
A co my, Lidojedi Hádalíkovi? Sbalili 
jsme nádobíčko a s napapanými 
bříšky jsme se odvalili domů. 
Upřímně se těšíme na další žranici – 
tedy pokud v Bačetíně vůbec nějaké čerstvé maso ještě zbylo!? ☺ 
 

Jindra Zelená 
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Fotoreportáž ze stezky odvahy by Míša Kratochvílová 
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Vítání občánků 
V říjnu jsme uspořádali vítání občánků. Protože se v loňském roce bohužel 
nekonalo, některé děti nám přišly naproti a o focení v kolébce nechtěly ani 
slyšet. Přesto jsme to vymysleli jinak a focení proběhlo s obrovským 
plyšovým medvědem, který měl naopak úspěch. 
Přivítali jsme Vilémka Melichara, Elišku Kárníkovou, Oliverka Baladu, 
Šimonka Melouna a Šimonka Zavorala. Pro nemoc se omluvil Tomášek 
Matějů. Všem dětem přejeme krásné dětství a dospívání v naší obci. 

 
Podzimní špacír 28.10.2021 
Když paprsky říjnového sluníčka 
prozáří zlaté listí, když je den volna 
a navíc státní svátek, je dobré zahodit 
motyku a rýč a oslavit jej 
procházkou, vychutnat si toulky 
nádherou přírodou, nadýchat se 
čerstvého vzduchu, podívat se, jaké 
hezké to máme za humny. 
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Pan Miloš Stodůlka mívá pěkné počasí objednané. Jak to dělá, zatím nikomu 
neprozradil. Navíc je znalcem širokého okolí a vždycky má v rukávu tip  
na menší pěší výlet.☺ Protentokrát se skupinka dvounohých i čtyřnohých 
poutníků pod jeho vedením přepravila na Krahulec. Omrkli jsme, jak 
pokračuje čištění pozemku u rozestavěného hotelu. 
Ve Sněžném jsme obdivovali roubené chaloupky, upravené zahrádky a umně 
vytvořené skalky ve svahu. 
Zpevněná cesta nás dovedla do blízkého Janova, poté krásně probarvenou 
přírodou kolem Panského rybníka, přes vyhlídku, až do Bystrého. Ve zdejší 
útulné hospůdce byl pro unavené poutníky připraven vynikající oběd. 
Děkujeme panu Stodůlkovi za příjemné zážitky! ☺ 

Jindra Zelená 
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Rozsvícení obecního stromu 
Rozsvícení stromu na první adventní 
neděli proběhlo v komorní atmosféře. 
Přestože se nekonal žádný doprovodný 
program, podvečer měl své kouzlo. 
Zazpívali jsme si koledy, Filípek 
Andrš a Štěpánka Fabiánová nám 
zarecitovali krásnou básničku a 
kochali jsme se poprvé rozsvícenou 
zvoničkou. Před kaplí se také 
uskutečnila koulovaná a bylo zde 
hodně smíchu. 
Děkujeme za slavnostní výzdobu obce 
hlavně Martinovi Fabiánovi, který také 
spolu s Milošem Hejzlarem vyrobil 
betlémskou sluj. Olča Dušková pak 
vyrobila úplně novou svatou rodinu s 
andělem. 

I když s oparem zákazu doprovodných programů, první adventní neděli jsme 
krásně oslavili. 

  Gábina Prýmusová 
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Adventní kalendář na Facebooku 
Mnoho kulturních akcí spojených  
s oslavou vánočních svátků se ruší. 
Děti jsou z toho smutné. S paní 
učitelkou Erikou jsme pro ně 
připravily malé rozptýlení. 
Na facebookové stránce obce 
Bačetín od 1.12. otevíráme každý 
den jedno okénko kalendáře. To 
obsahuje nenáročný úkol. Ty z dětí, 
které budou plnit úkol každý den  

a rodiče připojí pod jednotlivý úkol do komentáře jejich fotku s hotovou 
prací, naleznou 24.12. ve 14 hod pod obecním vánočním stromem malý 
dárek od Ježíška.  
Nezoufejte, pokud jste se o kalendáři dozvěděli až teď. Do 20.12. se může 
připojit každý, jen ty úkoly musíte splnit rychle a nahrát zpětně pod každý 
den vaši fotku.  
Hodně zábavy při plnění úkolů. Ježíšek se těší na Vaše komenty! 
 

  Gábina Prýmusová 
 
Podivuhodná návštěva 
V sobotu 4. prosince přišel soumrak nečekaně brzy. Mráz lezl za nehty,  
a ledový vítr profoukl každou skulinku. Pekelná zima. Večerem se neslo 
burácení motoru a vřískání. To divocí čertovští raubíři rejdili po vsi  
na pekelném stroji. Strašidelná vřava. 
Doslova Peklo na zemi vzniklo u Rotundy: Černý, spoře osvětlený a značně 
zakouřený prostor, ve kterém seděly chlupaté, rohaté, umouněné postavy. 
Lucifer a Luciferka si vykládali pekelné karty s obrázky nejnovějších 
špatností notorických hříšníků, jejichž list v Knize hříchů bude už brzy 

popsán a jejich osud zpečetěn. 
Najednou si mocnosti pekelné 
vzpomněly, že se dlouho nesetkaly 
se zástupci mocností nebeských.  
V tom zacinkal zvoneček, černá 
mlha se rozplynula a v záři mnoha 
světýlek se zjevily krásné bílé 
postavy Mikuláše a jeho andělské 
družiny. 
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Mikuláš nejprve důstojně pozdravil 
všechny děti a jejich rodiče, přivítal se  
s čerty a v krátkém proslovu připomněl 
svatou Barboru. Poté rozevřel Knihu 
skutků, zval děti k sobě a předčítal z ní 
o dobrých vlastnostech i zlozvycích 
dítěte. Když hovořil o zlobení, čerti  
v pekle řinčeli řetězy, hulákali a 
nastavovali pytel. Dítko pak muselo 
rukoudáním slíbit, že se polepší. Každé mělo pro Mikuláše připravenou 
básničku. Když ze strachu nemohlo recitovat, pomohli rodiče, nebo řekl pár 
hezkých veršů sám Mikuláš. Od andílků pak dítko dostalo bohatou nadílku. 
Na závěr popřál Mikuláš všem hodně zdraví a všechny postavy se s dětmi 
rády vyfotografovaly. 

Strašidelná proměna přístřešku 
u Rotundy svědčí o tom, že díra 
do pekla se může otevřít úplně 
kdekoli tam, kde vládne hřích, 
zlo a nenávist. Ale ve vsi, kde se 
spolu lidé snaží vycházet dobře 
a kde mají docela slušně 
vychované děti, které umějí 
vždy pozdravit a poděkovat, 
nemají pekelné mocnosti šanci. 

 

Jindra Zelená 
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VZKAZ OD LUCIFERA VŠEM BAČETÍNSKÝM 
 

Prosíme, omluvte hrubky v textu, kníže pekel Lucifer má pravopis takříkajíc „na hůňce“ :-) 
Ani Hus, ani Komenský nebyli hříšní, tak pekelnou gramatiku nepolidštili :-( 

 
Mylí Hříšníci, velevážené Hříšnice! 
Já, Nejvyšší Špatnost Lucyfer se svou pekelnou 
chotí Luciferkou a mladými čertisky jsme 
navštěvou poctili taky Vaši obec, zvanou 
Bačertín? Né, sem to poplet. Bačetýn! 
Rád bych Vám vysmeknul pekelnou poklonu, až 
se vznešenými rohy praštím o zem, protože jste 
docela vzorní! Všechny pitle zůstali po naší 
návštěvě úplně prázdný a kotle jakbysmet! 
Když jsme se po dlouhé době zase setkali  
s nebeskou mocností, s Mikulášem a Anděly, před 

tou Vaší bačertínskou Rotundou, doufali jsme, že naše pitle naplníme až  
po okraj zdejšími hříšníky, jako se to daří jinde. V sobotu jsme hlasitě řinčeli, 
když Mikuláš chválil vaše dobré vlastnosti a o neřestech moc nemluvil, ale 
nebylo to nic platné. 
Služba čertů je velmi těžká, nevděčná a nekonečná. Když si můžeme odnést 
nějaké hříšníky, to je pro nás pekelná odměna za celoroční dřinu. Asi jako 
pro Vás, pozemské smrtelníky, když dostanete ve škole pěkný vysvědčení  
a pochvalu od rodičů. 
Když Vás Mikuláš a Andělé obdarovali a Vy jste se vidali od Rotundy spět 
do pekla – teda pardón, do tepla svích domovů, listovali jsme si společně 
znovu Knihou skutků, ze které o Vás Mikuláš předčítal. Musely jsme neradi 
uznat, že se v Bačetíně heski chováte a žijete vcelku spůsobně a ctnostně. 
Stejně bychom Vás musely ze spárů říše pekelné nakonec pustit na povrch 
zemský, jak se stalo v zapeklytém případu Filípka Andrše. Chlapec bil 
našimi čertisky na můj příkaz polapen a  vláčen v pitli.  Pod jeho kotlem se 
už topilo, ale Mikuláš nakonec nesvolil, aby zůstal v moci říše pekelné. 
Škoda je to veliká, byl by z něj šikovný služebník na drbání moji húňky  
a vibýrání fší s kožichu! 
Odnášení pitlů s hříšníky je sice denní chléb naší rohaté rodiny. Ale bili jsme 
nakonec i trochu rádi, že existuje aspoň jedno místo na zemi, kde chapadla 
pekelné moci chňapala naprázdno. Ovšem na zámku v Lánech a ve Strakově 
akademii, kde bila naše další zastáfka po Bačetýně, jsme si vše vynahradili 
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a museli sme nakonec zatopit pod všemi pekelnými kotli, protože přetlak 
hříšníků byl velký! 
Až zase za rok do Vašeho Bačertína, ehm vlastně Bačetýna, zavítáme, 
jestlipak uslišíme, jak jste zase bili vzorní, poslušní, jak dobře jste se učili, 
doma uklízeli, že jste rodičům moc neodmlouvali a se sourozenci se neprali? 
Žerte se a perte se po celý rok 2022! Néééé, mějte se rádi! 
Lucyfer a jeho rodina  

Denis Zelený 
 

V hlavních rolích: 
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Proč chodí Mikuláš o den dříve? 
Na první pohled to nemá žádnou logiku, Mikuláš má svátek 6. prosince, ale 
trojice nadpozemských bytostí navštěvuje děti už den předem, kdy slaví 
Jitka. Dnes už se nad tím téměř nikdo nepozastavuje, a proto o skutečném 
důvodu málokdo ví. Důvod je přitom velmi zajímavý a datuje se téměř pět 
století zpátky. Za vším stojí přechod na tzv. „německý mechanický čas“  
v roce 1547, který zavedl císař Ferdinand I. Habsburský. Do té doby, než lidé 
začali používat hodinky, se totiž denní doba určovala úplně jinak, a to podle 
úhlu stínu od slunce. Tomu starému systému počítání se říká „pravý sluneční 
čas“. Velmi zjednodušeně řečeno, pro naše předky začínal nový den 
západem slunce, ne až po půlnoci. Ráno potom nastalo v okamžiku, kdy 
slunce vyšlo a nikomu přitom nevadilo, že v létě to bylo o mnoho hodin dřív 
než v zimě. Východem slunce udeřila nultá hodina, v poledne pak bylo šest 
hodin a večer při západu slunce dvanáct.  
Lidem trvalo padesát let, než si na nový čas měřený hodinkami zvykli. 
Dnešní generace už si to jinak ani nedovede představit, přesto si ale odkaz 
našich předků připomínáme alespoň na Mikuláše a na Štědrý den. Právě 
proto chodí už večer před svým skutečným svátkem, podle starého času bylo 
totiž už po západu slunce 6. prosince, nemuselo se čekat až na následující 
den. A jen mimochodem-důkazem, že to tak všechno bylo, je pražský 
Staroměstský orloj. Ten měřil a dosud měří čas staročeský, ale je to za cenu 
velkého počtu složitých soukolí regulujících nestejné délky hodin v různých 
měsících. 

Zdroj: TNCZ, 6.12. 2018 
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Připomeňme si pravou symboliku a historii adventních věnců  
Adventem začíná nový liturgický rok. Zatímco pro naše předky se jednalo především 
o období radostného očekávání příchodu Spasitele, duchovní přípravy na Vánoce, 
rozjímání a dobročinnosti, se kterým souvisela i doba postu, kdy byly zakázány 
zábavy, svatby a hodování, dnešní generace má tento čas spjatý především s vánoční 
výzdobou a také předvánočním shonem. Než tedy rozsvítíme první svíčku  
na adventním věnci, zkusme si připomenout jeho pravou symboliku. 
 

Historie adventních věnců sahá do dávných dob. 
Předkřesťanské germánské národy během 
chladných a tmavých prosincových dní pomocí 
věnce se zapálenými svíčkami vyjadřovaly 
naději toužebně očekávaných delších  
a teplejších jarních dní. 
Podobně tomu bylo i ve Skandinávii, kdy se  
u zapálených svíček do kruhu lidé modlili  
k bohu světla, aby otočil zem zpět ke slunci, 
prodloužil dny a vrátil na zem teplo. 
Dnešní podoba adventních věnců se začala 
utvářet ve středověku, kdy je křesťané začali 
používat jako součást své duchovní přípravy na 
Vánoce. Koneckonců, Kristus je „Světlo, které 
přišlo na svět” rozptýlit temnoty hříchu 
a vyzařovat pravdu a lásku Boha. 
Tradice zapalování jednotlivých svící na 

adventním věnci vznikla ale o mnoho let později, až v 19. století konkrétně 
v hamburské škole Rauhes Haus, založené protestantským pastorem 
Johanem Hinrichem Wichernem, kde se děti v období adventu neustále 
učitelů ptaly, kdy už budou Vánoce. 
A tak v roce 1839 J. H. Wichern postavil velký dřevěný kruh a položil na něj 
19 malých červených a 4 velké bílé 
svíčky. Malou svíčku zapálil postupně 
každý všední den v čase adventu. V 
neděli pak rozsvítil velkou bílou 
svíčku. 
Následně tento počin převzala 
protestanská církev v Německu a 
utvořila z toho tradici. Jelikož svíčky 
nebyly vůbec levné, postupně lidé 
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začali přecházet na menší věnce, kde ponechali jen 4 velké bílé svíčky, jak 
jej známe dnes. 
Symbolika aneb Proč používáme přírodní materiály? 
Symbolika adventního věnce je krásná. Věnec je vyroben z různých 
jehličnanů, které znamenají trvalý život. I tyto jehličnany mají tradiční 
význam, který lze interpretovat v naší víře: 
•   vavřín znamená vítězství nad pronásledováním a utrpením 
•   borovice, cesmína a tis znamenají nesmrtelnost 
•   cedru se připisuje síla a uzdravení 
•  cesmína má i speciální křesťanský symbol: pichlavé listy připomínají 
     trnovou korunu 
Kulatý tvar věnce, nemá začátek ani 
konec, symbolizuje věčnost Boha, 
nesmrtelnost duše a věčný život 
nalezený v Kristu. 
Šišky, oříšky nebo semínka zdobící 
věnec jsou symbolem života a 
vzkříšení. Vše dohromady vyjadřuje 
nesmrtelnost naší duše a nový, věčný 
život nalezený v Kristu. 
Čtyři, nebo pět svíček? 

Čtyři svíčky reprezentují čtyři týdny adventu.  
V současnosti se používají adventní věnce se 
svíčkami různých barev, měly by však být fialové 
nebo tmavomodré, připomínající liturgickou barvu 
adventu s výjimkou třetí v pořadí - ta je totiž 
zasvěcena přátelství a měla by být růžová. Svíčky by 
se měly zapalovat proti směru hodinových ručiček. 
Časté jsou i věnce s pátou, bílou svíčkou uprostřed. 
Ta se zapaluje na Štědrý den a symbolizuje Krista. 
Důležité pořadí, jak se svíčky zapalují 
První svíčka se zapaluje v první adventní čili železnou 
neděli. Svíčka se jmenuje Naděje. Podle starých 
zvyků by ji mělo zapálit nejmladší dítě rodiny. 
Druhá svíčka se zapaluje na druhou tzv. bronzovou 
adventní neděli. Svíčka se jmenuje Mír. Podle starých 
zvyků by ji mělo zapálit nejstarší dítě rodiny. 
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Třetí svíčka se zapaluje na třetí neboli stříbrnou 
neděli. Svíčka se jmenuje Přátelství a měla by 
být růžové barvy. Na třetí adventní neděli podle 
zvyklostí zapaluje svíčky matka rodiny. 
Čtvrtá svíčka se zapaluje na zlatou neděli. 
Svíčka se jmenuje Láska. Podle tradic svíčku  
na čtvrtou adventní neděli zapaluje otec rodiny. 
Pátá svíčka se zapaluje na Štědrý den po západu 

slunce. Je bílá a je 
zasvěcena Kristu.  
Na moderních věncích chybí, nebo se dává  
do středu. 
Doma je nejvhodnější adventní věnec rozsvítit při 
večeři, kdy je rodina pohromadě. 

Zdroj: Dana Sokolová, Novinky 28. 11. 2021 
 

Do článku byly použity fotky vašich adventních 
věnců zaslaných na facebookové stránky Obce 

Bačetín do Adventního kalendáře. 
 
 

Kulturní kalendář  
Moc se toho plánovat nedá, ale… 
 

30.12.2021 Předsilvestrovský špacír, sraz v 10,30hod před obecním 
 úřadem 
1.1.2022 v 17 hod odpálíme v Kuncově aleji Novoroční ohňostroj, 
 nejlépe viditelný bude z cyklostezky ����. 
2.1.2022 Novoroční mše v kapli sv. Kříže od 15 hod se Scholou 
 z Nového Hrádku. 
2.1.2022 Novoroční koncert ženského pěveckého sboru Vlasta 
 z Dobrušky v 16,30 hod v kapli sv. Kříže v Bačetíně. Pokud 
 budete mít nějaké dotazy ke vstupu na koncert kontaktujte 
 starostku… Pokud dojte k nějaké změně v programu 2.1.2022 
 budete informováni přes SMS a další informační kanály.  
8.1.2022 Koledování Tříkrálová sbírka 
12.3.2022 Je naplánovaný Obecní ples na sále místní hospody… (tak snad 
 to klapne).  
 

O akcích Vás budeme informovat přes Mobilní rozhlas. 
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Křížovka na vánoční svátky  
 

1. CO DAROVANÉHO VÁM O VÁNOCÍCH PŘINESE ŠTĚSTÍ DO 
DOMU? 

2. SVATÁ LUCIE, NOCI… 
3. JAK SE JMENUJE PRVNÍ SVÁTEK VÁNOČNÍ? 

5. DEJ BŮH …… TOMU DOMU. 
6. ZPÍVÁME VÁNOČNÍ? 
7. MALÝ OHŇOSTROJ DO RUKY. 
8. CO STOJÍ O VÁNOCÍCH PŘED OBECNÍM ÚŘADEM 

V BAČETÍNĚ VEDLE STROMU? 
9. TRADIČNÍ RYBA NA ŠTĚDROVEČERNÍM STOLE. 
10. CO HLEDÁME V ROZKROJENÉM JABLÍČKU? 
11. CO LEŽÍ POD VÁNOČNÍM STROMEČKEM? 
12. KDYŽ SE POSTÍME, UVIDÍME?  
13. OBDOBÍ PŘED VÁNOCI? 
14. ČÍM RACHOTÍ ČERTI? 
15. ZAMOTANÁ KYNUTÁ DOBROTA S ROZINKAMI. 
16. BYDLIŠTĚ ČERTŮ. 
17. 24. 12. JSOU? 
18. CO ZAPALUJEME NA ADVENTNÍM VĚNCI? 
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Vánoční zamyšlení: O kohoutkovi a slepičce  
 

Kohoutek a slepička si vyšli spolu do obory na oříšky. 
Kohoutek řekl: „Co kdo z nás najde, bude oběma na polovic". 
„Tak dobře!" odpověděla slepička. Hrabala, hrabala, vyhrabala jadýrko a 
upřímně se s kohoutkem o ně rozdělila. 
Potom vyhrabal kohoutek taky jádro, ale byl lakomý, chtěl je čerstvé sám 
pohltit, aby slepička nevěděla, a jádro mu uvázlo v krčku. 
„Běž honem, slepičko, přines vody, sic umřu!" 
Jak to řekl, převalil se na zemi, nožkama vzhůru. Slepička běžela pro vodu 
ke studánce: 
„Studánko, dej vody 
mému kohoutkovi: 
leží tam v oboře, 
má nožky nahoře — 
bojím se, bojím, že umře!" 
 
Když Vám píšu, jsem doma s COVID-19 a přemýšlím co by mohlo být 
poselství letošních Vánoc. 
Moc jsme si přáli, aby letošní Vánoce byly zase jako dřív. Vánoční trhy, být 
všichni spolu, třeba jít i na Půlnoční. Zatím to vypadá, že budeme opět každý 
doma s televizí. 
Bylo to v březnu 2020 kdy nás COVID-19 neskutečně vystrašil a lidé se 
začali bát jeden druhého ze strachu o sebe nebo své blízké. Nevěděli jsme, 
co máme čekat, jak se chovat. Byla vydávána i nesmyslná opatření: Zůstaňte 
doma! 
Letos o letních prázdninách jsme strach odložili, ale strach se může opět 
vrátit. Nemám žádný recept na to, jak se zbavit strachu. Jen snad tolik: Mít 
rád lidi. Mít rád znamená někdy druhého navštívit a jindy zase druhého 
nevidět, ale třeba jen slyšet. Sám jsem zakusil pozornost svého švagra, když 
jsme byli doma všichni v izolaci. Zavolal, zeptal se, zda něco nepotřebujeme. 
Dovezl nám nákup a vyzvednul léky v lékárně. Někdy to udělá rodina, někdy 
ne. Důležité je slovo "sounáležitost", druhý člověk mi není cizí, nějakým 
způsobem ke mě patří. Léčím se ve městě Nová Paka, které má cca 10 tis. 
obyvatel a ve kterém jsem vyrostl a popravdě ani nevím, zda sousedi vědí, 
že máme u nás doma COVID-19. Spíš ne, my se jim také nesdělujeme, že 
jsem přijel k rodičům, abych byl v izolaci. 



 
 

 

59 

Na vesnici je to jiné, tam se to hned dozví celá vesnice. Je to dobře, že se lidé 
na vesnici o sebe zajímají. Dejme si práci, aby touha vědět, nebyla jen 
zvědavost, ale právě "sounáležitost", abych zjistil, jestli nemohu nějakým 
způsobem pomoci. Pokud to takhle bude na vesnici fungovat, bude se mi 
život na vesnici líbit víc než život ve městě. 
Buďme starostliví a přičinliví jako slepička z pohádky, která se neptala a 
nebyla zvědavá, proč kohoutek leží s nožkama nahoře. Jednoduše "vyběhala" 
kohoutkovi potřebnou vodu. A já vím, že lidé na horách si navzájem také 
pomáhají. A je to tak správně. 
To že příběh mohl dopadnout i smutně naznačuje, že slepička byla odkázána 
na celý řetězec vztahů mezi lidmi a zvířaty, a nakonec musela čekat, jestli 
nebe dá rosu. Nebe se smilovalo a rosičku slepičce dalo. Pak následuje stejná 
cesta zpět, aby se pomoc dostala potřebnému kohoutkovi. Pohádka ukazuje, 
že jsme všichni mezi sebou propojeni. Nikde není napsáno, že příště to 
nebudu já, kdo bude potřebovat pomoci a bude záležet na mém okolí, zda 
uslyší moji prosbu. 
O Vánocích jsou lidé nějak více štědří než po zbytek roku. Dávají si i velice 
drahé dárky. Dostali jsme domů složenku s propiskou od Lékařů bez hranic. 
První, co mě napadlo, vždyť zdražili energie a pohonné hmoty a chtěl jsem 
složenku odložit. Zaskočilo mě, kolik dětí v dnešní době umírá na následky 
podvýživy a překvapilo mě, jak málo stačí, aby mělo dítě potřebnou výživu 
na jeden den. Vyhodnoťme každý ve svém srdci, kolik jsme utratili peněz za 
drahé dárky a uvažme, zda není dobré myslet i na potřebné a pošleme např. 
Lékařům bez hranic tolik, kolik se rozhodneme ve svém srdci. Pak nebudou 
veselé Vánoce jenom pro mě a mé blízké, ale třeba i pro miliony dětí, které 
by žádné Vánoce neměly. Pán Bůh Vám to zaplať... 
 

Váš Jenda Barborka – farář 
 

Adventní zamyšlení 

Několik let v době adventní přemítám o tom, o čem by toto období mělo být 
konkrétně. Pro mnohé je časem předvánočním, kdy si tak nějak uvědomují, 
kolik dnů zbývá na úklid, pečení, kupování dárků. Již dlouho si přeji, abych 
ho osobně vnímala jako zastavení ve shonu a někdy hektických přípravách. 
Táži se sama sebe, jak toho docílit. Někdy se nechávám inspirovat výzvami 
různého typu. Co mi mohou přinést? Okusit prožitek života v jeho rozmani-
tých formách? A zjišťuji, že běh, otužování nebo přinucení vstát tak, abych 
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se před pracovním nasazením šla podívat, zda jsou vidět hvězdy, není úplně 
na škodu. Máte podobnou zkušenost? 

Čím dál víc si uvědomuji a zažívám to, že děti a jejich krabičky a bedničky 
(mobily a tablety) jsou pro ně zloději jejich kreativity, fyzické aktivity, 
činorodosti, která k dětství a mládí patří. Vlastně patří k životu každého 
z nás. Začínám na to být… řekněme zaměřená. Jsem přesvědčena (a hovoří 
o tom nespočet výzkumů), že do šesti let (někdy se hovoří i o věkové hranici 
dvanácti) toto vůbec nepotřebují a prokážeme jim mnoho dobra, když jsme 
v tomto důslední a zkrátka jim neposkytujeme prostor, aby trávily delší čas 
s těmito médii. Obava, že o něco přijdou a budou tzv. out je lichá, protože se 
to v mžiku naučí. Ale čas, který mohly trávit jinak kvalitněji, smysluplněji a 
zdravěji se jim nevrátí. Co byste řekli výzvě omezení používání mobilních 
telefonů v adventní době u sebe i u dětí. Délku ať si každý zvolí sám a na 
místo držení mobilu v ruce, si pojďme říci, co jsme dnes zažili pěkného, co 
se povedlo, kde se dalo pomoci a jestli jsme se chopili příležitosti. Neříkám, 
že je to jednoduché (ale co nic nestojí, za nic nestojí). Chce to od dospělého 
odvahu, důslednost a přesvědčení o smyslu, ale stojí to za to. Anebo se 
zamysleme nad tím, zda opravdu potřebujeme každý den sledovat večerní 
zprávy. Osobně je nepotřebuji, odmítám a vnímám, jak devastující vliv na 
naše myšlení má neustále se valící přehršel v drtivé většině negativních 
informací. A také vím, jak je někdy těžké si obhájit vlastní postoj před 
ostatními členy domácnosti. A jak to máte vy? 

Eva Kleinerová 
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